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قیمت جهانی طلا بــرای اولین بــار در تاریخ به 
۲۴۰۰دلار رســید و اظهارات مقامات فدرال رزرو 
باعث افزایش ارزش دلار آمریکا می شود که یک باد 

مخالف برای قیمت طلاست.
به گزارش روزنامه اقتصــادی امروز، در حالی که تحلیلگران 
این ســوال را مطرح می کنند که آیا افزایش قیمت جهانی طلا 
می تواند ادامه یابد یا خیر، به نظر نمی رسد مواردی که از آخرین 
رالی حمایت کردند، در ماه های آینده محو شوند. دو عامل اصلی 
 حامی طلا در واقع تنش های ژئوپلیتیکی و پیش بینی کاهش نرخ 
بهره است.قیمت جهانی طلا در معاملات اروپا در مسیر دومین 
سود متوالی افزایش یافت و برای اولین بار در تاریخ در بحبوحه 
تقاضــای پناهگاهی قوی به دلیل تنش ها بیــن ایران و رژیم 
صهیونیســتی، بالای ۲۴۰۰ دلار معامله شد. آخرین ارقام تورم 
ایالات متحده، باعث نوسانات در فلز گرانبها شد. پس از انتشار 
شاخص قیمت مصرف کننده این فلز بدون بازده به ۲۳۰۳ دلار 
کاهش یافت. با این حال، به دلیل کاهش فشارهای تورم به دنبال 
انتشار گزارش شاخص قیمت تولیدکننده، این افت کوتاه مدت بود.

افزایش شاخص جهانی دلار
طبق گزارش اف ایکس تریت، شاخص جهانی دلار آمریکا نیز 
شــاهد افزایش قابل توجهی بود و بیش از ۰.۶۴ درصد افزایش 
یافت و به بالاترین ســطح یعنی ۱۰۶.۱۰ رسید. سوزان کالینز، 
رئیس فدرال رزرو بوستون گفت که اولین کاهش نرخ بهره ممکن 
است به تعویق بیفتد، در حالی که او اضافه کرد که انتظار دارد به 
جای ســه برابر، دو بار نرخ بهره را کاهش دهد.این فلز گرانبها 
برای چهارمین سود هفتگی متوالی پیش رفت که طولانی ترین 
روند صعودی هفتگی از دسامبر ۲۰۲۲ تاکنون است، در حالی که 
انتظار می رود این فلز در آینده به ۲۵۰۰ دلار برسد. قیمت جهانی 
 طلا پیش از تعطیلی بازار با ۱.۲ درصد افزایش به ۲۴۰۰ دلار و

 ۶۹ سنت در هر اونس رسید که رکوردی بی سابقه است.
افزایش خرید بانک های مرکزی

بر اساس داده های بازار، قیمت طلا در سال گذشته ۱۵ درصد 

افزایش یافته اســت. این افزایش با توجه به انتظارات مبنی بر 
کاهش نرخ بهره آمریکا در اواخر ســال جاری و با خرید شمش 
توسط بانک های مرکزی در بحبوحه تشدید تنش های ژئوپلیتیکی 
در حال افزایش است. کنسرسیوم جهانی طلا فاش می کند که 
بانک خلق چین بزرگترین خریــدار فلز زرد در ماه فوریه بوده و 

ذخایر خود را با افزایش ۱۲ تنی به ۲۲۵۷ تن رسانده است.
بازدهی خزانه داری ۱۰ ساله ایالات متحده ۱.۲۵ درصد کاهش 
یافت که بالاترین سطح پنج ماهه خود را به ۴.۵۹۳ درصد رساند 
و از دارایی های بدون بازده حمایت کرد. این افت پس از داده های 
ضعیف قیمت های تولیدکننده ایالات متحده که زیربنای انتظارات 

فدرال رزرو برای کاهش نرخ بهره در سال جاری بود، رخ داد.
نرخ بهره

معامله گران به سختی انتظار دو کاهش نرخ بهره از سوی فدرال 
رزرو در سال جاری را دارند که در مجموع ۵۰ واحد کاهش می یابد 
که از ۷۵ واحد قبلی کاهش یافته است. بانک UBS سوئیس 
در زوریخ انتظار دارد که فدرال رزرو در ماه سپتامبر کاهش نرخ 

بهره را آغاز کند.
بر اســاس گزارش اکونومیک، تحلیلگــران جی پی مورگان 
پیش بینی می کنند قیمت طلا در ســال جاری به ۲۵۰۰ دلار 
در هر اونس برســد. ذخایر طلا در اس پی دی آرگلدتراســت، با 
۲.۳ تن افزایش به ۸۳۰.۷۵ تن رســید کــه بالاترین میزان از 
چهارم آوریل است.برخی از تحلیلگران انتظار دارند قیمت طلا 
در ســطوح فعلی با مقاومت مواجه شود. با این حال، دیگران بر 
این باورند که قیمت همچنان در حال افزایش است. تحلیلگران 
JPMorganChase طلا را بهترین انتخاب خود در کالاها 
معرفی کرده اند و پیش بینی کرده اند که قیمت تا پایان سال به 

۲۵۰۰ دلار آمریکا خواهد رسید.
شرکت فناوری اطلاعات آمریکایی مارکت واچ اعلام کرد که 
افزایش فلزات گرانبها ناشی از انتظارات کاهش نرخ بهره فدرال 
رزرو، ریســک های ژئوپلیتیکی بالا و تقاضای فعال بانک های 
مرکزی است. تحلیلگران پیش بینی می کنند که این عوامل از 

بین نخواهند رفت و این رالی ادامه خواهد داشت.
بر اســاس گزارش ایتالی ۲۴، جنگ بین رژیم صهیونیستی 
و حماس و جنگ بین روســیه و اوکراین به نفع نقش طلا به 
عنوان آخرین دارایی امن است. هنگامی که در سطح بین المللی 
عدم اطمینان وجود دارد، بهتر اســت روی شمش تمرکز کنید. 
اینگونه بود که بن بست مذاکرات آتش بس خاورمیانه به افزایش 
قیمت طلا انجامید.از سوی دیگر، زمانی که انقباض پولی کاهش 
می یابد، طلا در بازارها مورد توجه بیشتری قرار می گیرد. در واقع، 
زمانی که نرخ بهره وام ها کاهش می یابد، بازده ابزارهای با درآمد 
ثابت نیز کاهش می یابد و سرمایه گذاری در طلا می تواند جذاب تر 
از ســرمایه گذاری در اوراق قرضه باشد. پس از آخرین اظهارات 
رئیس بانک مرکزی اروپا، اگر تورم به کاهش ادامه دهد، اولین 

کاهش نرخ بهره در ژوئن خواهد رسید.
تورم آمریکا

طلای جهانی با عبور از آستانه ۲۴۰۰ دلار در هر اونس برای 

اولین بار در تاریخ به رکورد ۲۴۱۰ دلار رسید. این افزایش بی سابقه 
توســط داده های تورم ایالات متحده تسریع شــد که فراتر از 
انتظارات تحلیلگران بود.طلا که مدت ها به عنوان پوششی در برابر 
تورم و نااطمینانی اقتصادی تلقی می شد، در واکنش به داده های 
اقتصادی منتشــر شــده در ایالات متحده از رشد قابل توجهی 
برخوردار شد. افزایش نرخ تورم در ایالات متحده نگرانی هایی را 
در میان سرمایه گذاران ایجاد کرده است که به دنبال پناهگاه هایی 
امن برای محافظت از دارایی های خود در برابر زیان های احتمالی 

ناشی از کاهش ارزش پول هستند.
در حالــی که افزایش قیمت جهانی طلا ممکن اســت خبر 
خوبی برای سرمایه گذارانی باشــد که قبلًا طلا دارند یا در آن 
سرمایه گذاری کرده اند، می تواند برای سایر بخش های اقتصاد، 
مانند تولید و شرکت هایی که به قیمت مواد خام وابسته هستند، 
چالشــی ایجاد کند. رسیدن طلا به بالاترین رکوردهای جدید، 
نشانه ای از احتیاط فزاینده سرمایه گذاران و جستجوی ایمنی در 

یک زمینه اقتصادی و ژئوپلیتیکی نامشخص است. با این حال 
باید دید که آیا این روند در بلندمدت ادامه خواهد داشت یا یک 

پدیده موقتی و مرتبط با شرایط کنونی جهانی است.
روزهای درخشان برای فلز زرد در راه است

آخرین بازبینی از گلدمن ساکس، یکی شرکت های بزرگ در 
دنیای مالی انجام شــده است و پیش بینی جدید آن ها حاکی از 
روزهای درخشــان تری برای این فلز درخشــان است. دیوید 
روزنبرگ، اقتصاددان ارشد می گوید که با کاهش آتی نرخ بهره 
فدرال رزرو، طلا در آســتانه رسیدن به ۳۰۰۰ دلار در هر اونس 
است. این به معنای افزایش بالقوه ۳۰ درصدی نسبت به سطوح 

فعلی است.
دیوید روزنبرگ، اقتصاددان مشهور گفت که آخرین دوره طلا به 
ویژه چشمگیر است، زیرا نه تنها از بیت کوین و هر ارز دیگری 
پیشی گرفت، بلکه بر بادهای مخالف کلان معمولی که اغلب 
ارزش آن را کاهش می دهد غلبه کرد. از آنجایی که کشورهایی 
مانند ژاپن، روسیه، ترکیه و لهستان از اتکای بیش از حد به دلار 
آمریکا هراس دارند، بســیاری از آنها به دلیل مقابله با خطرات 

اقتصادی خاص، برای امنیت به طلا روی آورده اند.
استفاده صنعتی از فلز طلا

طلا در بازارهای نوظهور مانند هند و چین بیشتر می درخشد، 
در حالی که ســرمایه گذاران غربی عقب مانده اند زیرا نرخ های 
بهره بالا و رونق قیمت ســهام، جذابیت طلای با بازده پایین را 
کاهش می دهد. علاوه بر این، افزایش استفاده صنعتی به ویژه 
در بخش الکترونیکی بسیار فعال، یکی دیگر از فشارهای قیمت 
است. کارشناسان اظهار کردند که رونق تولید مدارات برای تامین 
دارایی سیری ناپذیر مدل های مرتبط با هوش مصنوعی، مطمئناً 
برای تقاضای فیزیکی طلا موثر است که به این زودی ها از بین 
نخواهد رفت.تنش های ژئوپلیتیکی، عدم اطمینان اقتصادی ناشی 
از همه گیری کووید-۱۹ و سیاست های پولی اتخاذ شده توسط 
بســیاری از بانک های مرکزی به حمایت از قیمت طلا کمک 

می کند که همچنان به رکوردهای جدید در تاریخ ادامه می دهد.

رالی قیمت جهانی طلا ادامه خواهد داشت؟
سرمایه امروز

سقوط درآمد بزرگترین بانک آمریکا
ســیتی گروپ، یکی از بزرگترین بانک های 
آمریکا، در ســه ماهه اول ۲۷ درصد کاهش 
درآمــد را ثبت کــرد. به گــزارش روزنامه 
اقتصادی امروز و به نقل از بیزنس، ســیتی 
گروپ بر اســاس نتایج مالی خود شــاهد 
کاهش درآمد تقریبا ۲۷ درصدی در سه ماهه 

اول سال جاری بود.
این بانک سرمایه گذاری چندملیتی و شرکت خدمات 

مالی در ماه ژانویه تا ماه مارس ۳.۳۷ میلیارد دلار درآمد خالص ثبت کرد که نسبت به ۴.۶ میلیارد 
دلار در مدت مشابه سال گذشته ۲۶.۷ درصد کاهش داشت.

در همین حال، کل درآمد آن به ۲۱.۱ میلیارد دلار رسید که ۱.۶ درصد از ۲۱.۴۵ میلیارد دلار 
طی این دوره کاهش داشته است. در میان نتایج منفی، قیمت سهام سیتی گروپ در ساعت 

۱۲:۵۳ بعد از ظهر در بورس نیویورک ۲.۱۲ درصد کاهش یافت.
ولز فارگو، یکی دیگر از شرکت های خدمات مالی چندملیتی آمریکایی نیز بر اساس نتایج مالی 

خود که منتشر شد، شاهد کاهش درآمد خالص خود در سه ماهه اول سال جاری بود.
این شرکت در سه ماه منتهی به مارس ۴.۶۲ میلیارد دلار درآمد خالص داشت که ۷.۶ درصد از 

تقریبا پنج میلیارد دلار در مدت مشابه سال ۲۰۲۳ کاهش ثبت کرد.
از سوی دیگر، کل درآمد از ۲۰.۷۳ میلیارد دلار در مدت مشابه تنها با ۰.۶۴ درصد افزایش به 
۲۰.۸۶ میلیارد دلار رسید. قیمت سهام ولز فارگو در ساعت ۱۲:۵۳ بعد از ظهر در بورس نیویورک 

۰.۱۸ درصد کاهش یافت.

 ۵ بانک  شبه خصوصی
 ۸۱ درصد سهام پرسپولیس را می خرند

پنج بانک شبه خصوصی در قالب یک کنسرسیوم برای حضور در مزایده 
خرید ۸۱ درصد سهام باشگاه پرسپولیس، مجوز لازم را از بانک مرکزی و 

شورای پول و اعتبار گرفتند.
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز، به دنبال الزام واگذاری مالکیت دو باشــگاه اســتقلال و 
پرســپولیس، بحث خرید توسط چند بانک غیر دولتی مطرح و اعلام شد بانک ها برای خرید 

باشگاه باید مجوز لازم را از بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار دریافت کنند.
بر اساس این گزارش، هفته گذشته جلسه شورای پول و اعتبار برگزار شد و بانک های متقاضی، 

مجوز لازم برای حضور در مزایده را دریافت کردند و این مشکل بزرگ از سر راه برداشته شد.
پیگیری ها نشان می دهد پنج بانک ملت، تجارت، صادرات، شهر و رفاه قرار است به صورت 
کنسرسیوم، اقدام به خرید ۸۱ درصد سهام باشگاه پرسپولیس کنند تا مشکل مالکیت مشترک 

دو باشگاه حل شود.
آگهی مزایده دو باشگاه استقلال و پرسپولیس به صورت رسمی از سوی سازمان خصوصی سازی 
و فرابورس منتشر می شود. البته بنا شده استقلال زیر نظر وزارت ورزش به فعالیت ادامه دهد 

مگر اینکه اتفاق خاصی بیفتد.
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس برای بارگذاری نهایی مدارک تا ۵ اردیبهشت ماه فرصت دارند 

و باید تا آن زمان مشکل مالکیت مشترک این دو باشگاه حل شود.

مزایده بانک سینا بی نتیجه ماند
بانک سینا مزایده ای جهت فروش تعدادی 
از املاک مازاد استان مازندران )شهرک نمک 

آبرود( با شرایط نقد و اقساط برگزار کرد.
 به گــزارش روزنامه اقتصــادی امروز، بانک ســینا 
مزایده ای جهت فروش تعدادی از املاک مازاد استان 
مازندران )شــهرک نمک آبرود( با شرایط نقد و اقساط 
برگزار کرد، اما به دلیل عدم وصول هیچگونه اوراق جهت 

شرکت در مزایده، این مزایده بی نتیجه ماند.

مدیرعامل بیمه ایران:
سلامت اولین انتظار من از مدیران است

آیین تکریم رمضانپور و معارفه متقی پور به 
عنوان سرپرست معاونت توسعه مدیریت و 
منابع با حضور کشاورز مدیرعامل و رئیس 

هیات مدیره بیمه ایران برگزار شد.
بــه گزارش روزنامه اقتصادی امروز؛ کشــاورز در این 
مراسم  ضمن تشکر از زحمات انجام شده در  دو سال 
گذشته ،با تاکید بر رسالت معاونت توسعه مدیریت و منابع 
در بهبود فضای کســب و کار گفت:اولین انتظار من از 

مدیرانم سلامت در کنار نگاه تخصصی و حرفه ای می باشد .
وی با اشــاره به این  که بیمه ایران برخلاف سایر شرکتهای بیمه گر به دلیل دولتی بودن 
واجد فرصت ها و محدودیت های متفاوت می باشد ،افزود:مهمترین دارایی شرکت منابع انسانی 
می باشد و نیروی انسانی باید حال خوب داشته باشد و لازم است با پایبندی به قوانین اما از ظرفیت 

های قانونی حداکثر استفاده انجام پذیرد.
بیمه ایران باید در تمام حوزه ها الهام بخش و الگو قرار گیرد چرا که انجام یک امر در بیمه ایران 

،تاثیر بر کل صنعت بیمه  دارد و صنعت می تواند از کارهای بزرگ بیمه ایران الگو برداری کند.
در ابتدای این مراســم رمضانپور معاون پیشین توسعه مدیریت و منابع ضمن ارائه گزارشی 

مختصر از اقدامات انجام شده در دوران تصدی خود ، برای متقی پور آرزوی موفقیت کرد.

 مدیرعامل بیمه آسیا 
از کارمند شعبه مهاباد عیادت کرد

مدیر عامل بیمه آسیا از کارمند شعبه مهاباد که در بستر بیماری است، عیادت 
کرد. به گزارش روزنامه اقتصادی امروز و به نقل از روابط عمومی بیمه آسیا؛ 
مسعود بادین، نایب رئیس هیات مدیره و مدیر عامل بیمه آسیا، با حضور در 

منزل یوسف سواره از کارکنان بیمه آسیا، از وی عیادت کرد.
بنابر این گزارش، مدیر عامل بیمه آسیا در این دیدار گفت: نیروی انسانی، مهم ترین و ارزشمند 
ترین سرمایه شرکت هستند که با تلاش و حضور خود، اعتماد و اطمینان را در سازمان و برای 

مشتریان معنا می بخشند.
این گزارش می افزاید: مسعود بادین ضمن آرزوی سلامتی برای این همکار، اظهار داشت: برای 
حل مشکلات و فرآیند درمان تا بهبودی کامل، در کنار همکارمان خواهیم بود و برای ایشان از 

درگاه خداوند سبحان سلامتی مسئلت داریم.
مدیرعامل بیمه آســیا در این زمینه دستورات لازم را جهت تســریع در فرایند درمان و رفع 

مشکلات مالی این همکار صادر کرد.
گفتنی اســت، یوسف سواره کارشناس مالی شعبه بیمه آسیا در مهاباد، در سال ۱۴۰۱ در اثر 
عارضه خونریزی مغزی به مدت حدود دوسال به کما رفت. ولی خوشبختانه با پیگیری های 

درمانی انجام شده وی به هوش آمد و دوره درمان و بهبودی را طی می کند.
در این دیدار، مدیر حسابرسی و سرپرست استان آذربایجان غربی مدیرعامل را همراهی می 

کردند.

از سوی بانک رفاه کارگران صورت گرفت؛
 انتشار اوراق گواهی سپرده خاص

 برای شرکت پنجره آریا 
با هدف حمایت از تولید ملی و اشتغالزایی، 
ویژه  مــدت دار  ســپرده  گواهــی  اوراق 
سرمایه گذاری )خاص( از سوی بانک رفاه 
کارگران برای شــرکت پنجره آریا منتشر 

می شود.
به گــزارش روزنامه اقتصادی امروز و به نقل از روابط 
عمومی بانک رفــاه کارگران، این اوراق با نرخ ســود 
علی الحساب ۲۵ درصد، سه ساله )۳۶ ماه(، به صورت با 

نام، الکترونیکی، معاف از مالیات و با امکان بازخرید پیش از سررسید منتشر می شود. 
از جمله مزایای خرید این اوراق می توان به دریافت بالاترین نرخ سود اوراق منتشره فعلی شبکه 
بانکی، تضمین دریافت اصل و سود در مواعد مقرر، امکان پرداخت سود قطعی پس از اتمام طرح 

علاوه بر سود علی الحساب و... اشاره کرد.
گفتنی است، این اوراق به منظور تامین مالی پروژه تولید پروفیل یوپی وی سی )UPVC( با 
هدف تامین نیاز داخلی و فراهم کردن زمینه صادرات در و پنجره های مدرن با ویژگی هایی نظیر 
عایق صوتی، عایق حرارتی )جلوگیری از عبور گرما و سرما(، مقاوم در برابر اشعه ماوراء بنفش، مواد 

اسیدی و الکلی، کاهنده آلودگی های محیطی و حافظ محیط زیست، منتشر می شود.
علاقه مندان تا روز پنج شنبه ۳۰ فروردین ماه فرصت دارند برای خرید این اوراق به شعب بانک 

رفاه کارگران در سراسر کشور مراجعه کنند.

اخبار کوتاه 

پیروزی  عباس  معارفه  مراسم 
معــاون اعتبــاری بانک ملی 
ایران،فرشاد شهید زاده نائینی 
حوزه  امور  مدیریت  سرپرست 
مدیریــت و روابــط عمومی، 
سرپرست  قاســمی  حسین 
معاونت برنامــه ریزی و تحول 
و ســید عبدالله رضوی مشاور 
و سرپرســت مرکز مطالعات 

اقتصادی و بانکداری اسلامی با حضور دکتر ابوالفضل 
نجارزاده مدیر عامل بانک، اعضای هیات مدیره و هیات 

عامل برگزار شد.
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز و به نقل از روابط عمومی بانک 
ملی ایران، ابوالفضل نجارزاده در این مراسم با تقدیر از خدمات رضا 
رفیعا که پیش از این مســئولیت مدیر امور حوزه مدیریت و روابط 
عمومی را بر عهده داشت،گفت: تنوع انتصابات و تغییرات در بخش 
مدیریتی، بخشی از رویکردی است که در هر سازمانی موجب تحول 
و استفاده از نیروها و ایده های جدید در مسیر پیشبرد اهداف می شود.
نجارزاده ضمــن تقدیر از مدیرانی که پیش از این ســمت های 
مربوطه را بر عهده داشتند،تاکید کرد:همه این انتصابات با توجه به 

توانمندی های افراد،سوابق و تجربیات 
آنها انجام شده اســت و امید می رود 
که این عزیزان با اســتفاده از تجربیات 
مدیرانی که پیش از این در این عرصه 
مشغول خدمت رسانی بوده اند،پر توان 

در راستای وظایف محوله اقدام کنند.
نجارزاده بیان کرد: یکی از دغدغه های 
مهــم در بانک ملی ایران ایجاد تحول 
دیجیتــال و فناوری اســت که باید با 

همدلی و همکاری تنگاتنگ بخش های مربوطه به نتیجه برسد.
در ادامه این مراسم عباس شفیعی رئیس هیات مدیره بانک ،اعضای 
هیات مدیره و هیات عامل ضمن تقدیر از خدمات مدیران پیشین 

برای مدیران جدید در این سمت ها آرزوی موفقیت کردند.
همچنین عباس پیروزی معاون اعتباری بانک ملی ایران،فرشــاد 
شهید زاده نائینی سرپرست مدیر امور حوزه مدیریت و روابط عمومی 
،حسین قاسمی سرپرست معاونت برنامه ریزی و تحول و سید عبدالله 
رضوی مشاور و سرپرســت مرکز مطالعات اقتصادی و بانکداری 
اسلامی نیز در این مراسم طی سخنانی با تشریح برنامه های خود 
در بخش های مربوطه از حسن اعتماد مدیر عامل و اعضای هیات 

مدیره تقدیر و تشکر کردند.

ادامه از صفحه یک- تولید برق از روش های مختلفی از جمله اســتفاده از سوخت های 
فسیلی برای چرخاندن توربین ها انجام می شود.با نگرانی درباره اتمام سوخت فسیلی، استفاده 

از انرژی های تجدیدپذیر مانند انرژی خورشیدی، امواج دریا و باد به کمک انسان آمده است.
امروزه دانشمندان در تلاش هستند تا انواع انرژی گرمایی، حرکتی و غیره را به نوعی به انرژی 
الکتریکی تبدیل کنند.این کار نقش مهمی در تامین انرژی پایدار دارد که به واسطه آن استفاده 
از سوخت های فسیلی نیز کاهش می یابد.افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور یکی از مهم ترین 
اقدام های وزارت نیرو در دولت سیزدهم برای تأمین برق پایدار همه بخش های کشور و حذف 
خاموشی ها بوده است به طوری که در دو سال گذشته بیش از هفت هزار مگاوات به ظرفیت 
تولید برق کشور افزوده شد.توسعه نیافتن ظرفیت نیروگاهی در دولت قبل سبب خاموشی های 
گسترده در تابستان سال ۱۴۰۰ شده بود و این موضوع نارضایتی مردم به همراه داشت.دولت 
سیزدهم و وزارت نیرو از همان ابتدای آغاز به کار خود برای توسعه ظرفیت نیروگاهی و افزایش 
ظرفیت نیروگاه های موجود و با اعمال روش های مدیریت مصرف برق در دستور کار قرار داد تا 

بتواند ناترازی تولید و مصرف ناشی از توسعه نیافتگی ها در دولت قبل را جبران کند.
وزارت نیــرو گام های خود را برای تحقق این هدف از همان آغاز به کار محکم برداشــت 
به طوری که در بخش توسعه ظرفیت بیش از هفت هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور 
افزود. برای بخش مدیریت مصرف نیز هم سال گذشته و هم امسال به صورت وسیع تر پاداش 
صرفه جویی در مصرف برق بر ای مشترکان در نظر گرفت. عبور از تداوم خاموشی های برق 
در بخش خانگی طی سال های گذشته، قطعاً مرهون تلاش شبانه روزی کارکنان صنعت برق، 
همکاری صنایع، حمایت و همیاری وزارت نفت و همچنین همدلی و بهینه مصرف کردن برق 
توسط مشترکان خانگی است.هر چه به روزهای گرم سال نزدیک تر می شویم، حساسیت ها 

درباره میزان تولید و مصرف برق هم بیشتر می شود. تولید و عرضه برق مورد نیاز کشور، به طور 
مستقیم با رفاه و آسایش مردم در ارتباط است و اتفاقاً مردم ما قدر این موضوع را به خوبی می دانند؛ 
چراکه اولاً تولید برق در سال های پس از انقلاب جهش پیدا کرد. وزیر نیرو می گوید: نخست وزیر 
پهلوی اعلام کرده بود که چهاردرصد روستاهای کشــور از برق و یک درصد از آب برخوردار 
هستند؛ اما به برکت نظام جمهوری اسلامی ۹۹ و هفت دهم درصد روستاهای این کشور اکنون 
از نعمت برق بهره مند شده اند.البته روند تولید برق در سال های گذشته با دست اندازهایی همراه 
شد و به علت ناتوانی دولت دوازدهم در تأمین برق موردنیاز کشور، مردم بسیاری از مناطق ناچار 
شدند روزهای گرم تابستان را در خاموشی و گرما به سر ببرند. اما خوشبختانه در تابستان ۱۴۰۱ 
که نخستین فصل گرم دولت سیزدهم بود، خاموشی ها در حداقل ممکن قرار گرفت و حتی 
بسیاری از مناطق خاموشی را تجربه نکردند.این موفقیت دولت و مشخصاً وزارت نیرو ریشه در 
دو دسته برنامه وزارت نیرو داشت؛ نخست، سیاست های افزایش ظرفیت تولید و دوم، برنامه های 
اصلاح مصرف بی رویه.یکی از راهکارهای بهینه برای افزایش تولید برق با کمترین عوارض و 
بیشترین مزایا، تمرکز بر تولید برق تجدیدپذیر است، اما این انرژی پاک تا کنون سهم اندکی در 
تأمین برق کشور داشته است. بر اساس آمارهای موجود، ظرفیت منصوبه نیروگاه های تجدیدپذیر 
چیزی حدود یک هزارمگاوات با سهمی معادل ۱.۱ درصدی از کل ظرفیت منصوبه نیروگاهی 
است و میزان تأمین برق از این هم کمتر است که عدد پایینی به شمار می رود.اما خوشبختانه در 
سال های اخیر تصمیمات خوبی برای افزایش سهم انرژی های نو اتخاذ شده است. در این زمینه 
مجلس شورای اسلامی دو اقدام مهم برای انرژی های تجدیدپذیر انجام داد؛ یکی تصویب قانون 
جهش برای صنایع بود که صنایعی که بیش از یک مگاوات مصرف انرژی دارند را مکلف کرد 
حداقل یک درصد از انرژی خود را از طریق انرژی های تجدیدپذیر تأمین کند و تا سقف پنج سال 
این میزان به پنج درصد برسد. قانون دوم مانع زدایی در صنعت برق بود که سال قبل نهایی شد 

و قرار شد هزارمگاوات انرژی جدید در کشور تولید شود.

تجدید قوا در برقبرگزاری چهار معارفه جدید در بانک ملی ایران

حاتم بخشی بانک ها بر کارکنان و سختگیری بر مردم عادی
مسعود مجاوری، روزنامه نگار در یادداشتی نوشت: 
رییس کانون بانک های خصوصی کشور در حالی 
اعلام مــی کند که کمتر از ۲درصد تســهیلات 
قرض الحسنه بانکها به کارمندان و شاغلان این 
صنعت پرداخت شده، که واقعیت موجود در کف 
بازارهای مالی کشورمان  تردیدهای جدی در مورد 
گفته های او به وجود آورده است. به واقع« کوروش 
پرویزیان« برای چندمین بــار و در دفاع از وضع 
موجود اقدام به توجیه عملکرد ناصواب بانکها برای 
پرداخت تسهیلات ویژه به کارکنانشان کرده است.
به گــزارش روزنامه اقتصــادی امروز، ایــن روزنامه نگار در 
ادامه یادداشــت خود نوشــت: »ســال۴۰۲ کل تسهیلات 
تکلیفــی بانکها۳۱۰هــزار میلیــارد تومــان بــود ضمنــا 
سال۴۰۱مجموعا۹۰۰همت انواع تسهیلات بانکی به مردم اعطا 
شد که در سرفصلهای خرید خودرو، جعاله، خریدکالا، ودیعه 
مسکن، فرزندآوری و... اما از مجموع ۱۴ بانک خصوصی کشور 
جمعا مبلغ ۲۱۵ همت )هزارمیلیاردتومان( به مردم تسهیلات 
پرداخــت کردند. مغلطه آماری رییس کانون صنفی بانکهای 

خصوصی کشور دقیقا از همینجا شروع می شود.
نخســت اینکه تعداد شــاغلین بانکهای خصوصی کشور 
حدود۴۰هزار نفر اســت ) عمر بانکداری خصوصی  هنوز قد 
به بازنشســتگی نیروهایش نمی دهد( اگر واقعا همانطور که 
کوروش پرویزیان گفته کارکنان بانکها حداکثر ۲درصد مانده 
صندوق بانکها را بعنوان« تسهیلات ویژه«دریافت کرده اند باید 
مبلغ ۴هزارو۲۵۰ میلیارد تومان به کارکنان بانکهای خصوصی 
 تســهیلات پرداخت شده باشد زیرا خصوصی ها به گفته وی
۲۱۵ همت تسهیلات خرد تکلیفی پرداخت کردند حالا  آیا عدد 

۲درصد ادعایی پرویزیان همین است یا اینکه وی ۲درصد را 
از تقســیم کل۹۰۰همت تسهیلات پرداختی به مردم  توسط 
بانکهایعنی۱۸هزار میلیارد تومان به دست آورده است. در واقع 
این ۲درصد شــامل ســرجمع وام های پرداختی به کارکنان 
بانکهای دولتی  و خصوصی است یا اینکه عدد دریافتی کارکنان 

دولتی و خصوصی متفاوت است؟
نکته دیگر مربوط به وثایق ماخوذه از کارکنان بانکهاست. دقیقا 
مبلغ وجه التزام و وثایق اخذ شده از کارمندان بانکها با شرایط 
مردم عادی آیا یکی است؟ چطور می شود که در شبکه بانکی 
نمی توان کارمندی یافت که پس از ده سال اشتغال«حداقل« 
یک آپارتمان متوسط)حدود۱۰۰متری( در یک محله متوسط بالا 
ویک اتومبیل نسبتاخوب )مثلا ساندرو( نداشته باشد اتفاقی که 
درجهاد کشاورزی آموزش و پرورش بهداشت ودرمان و...محال 
است بیفتد اما در همین شبکه بانکی کارمندانی هستند با سابقه 
اشتغال کمتر از ۱۵ سال  که طبقه  اجتماعیشان به لطف الطاف 
بانکی کاملا جابجا شده است و به فکر سرمایه گذاری و خرید 
چهارمین منزلشان )به عنوان کالای سرمایه ای ونه مصرفی( 

هستند.
جالب اســت بدانیم که تسهیلات خرید مسکن  و خودروی 
بانکها به کارکنانشان جدای از تسهیلات مرسوم خرید مسکن 
»بانک مســکن« و خرید خودرو است که به ما مردم عادی 
می دهند. یعنی کارمند بانک هم از بانک متبوعش وام مسکن 
میگیرد و هم از بانک مسکن!. در واقع بانکها با شیوه ی اعطای 
تســهیلات به کارکنانشان طبقه نوکیســه ای از برخورداران 
اجتماعی را شکل داده اند که تبدیل به سربازانی گوش به فرمان 
برای نظام بانکی شدند زیرا زندگی جدیدشان را مدیون بانک 

هستند.

از حمایتهای بیمــه ای و صندوقهای بیمه )تامین اجتماعی 
بانک( حرفی نمی زنم که خود حکایتی دیگر دارد امیدوارم شبکه 
بانکی و شخص پرویزیان به این سئوال پاسخ دهند که اگر واقعا 
کارمندان بانک »فقط« از تسهیلات بانکی۸۵۰ میلیون تومانی 
قرض الحسنه )با ضمانت کسر از حقوق خودکارمند( برای خرید 
مسکن درتهران بهره مند می شوند پس چطور می توانند بخشی 
از نیاز کاذب ایجاد شده در بازار مسکن تهران و کل کشور را به 

خود اختصاص دهند؟
»عمده« کارمندان بانک ونه همه شــان، مبالغ دریافتی را 
صرف سرمایه گذاری دربازار مسکن می کنند تا سرمایه شان را 
حفظ کنند به گونه ای که اگر فقط بخشی از تسهیلات پرداختی 
به کارکنان بانک به روز شود )یعنی بانک اراده به بازپس گیری 
اش کند( در آنصورت حجم زیادی از آپارتمانهای  اضافه بر نیاز 
واقعی کارکنان بانک که بعنوان کالای سرمایه ای خریداری 
شــده  است به شبکه توزیع وارد می شود و  دستکم بخشی-
ونه لزوما همه-قیمتهای کاذب و حبابی در بازار مسکن تعدیل 

خواهد شد.
 حاتم بخشــی بانکها به کارکنانشــان وقتــی آزاردهنده تر 

می شود که بدانیم بسیاری ازاین بانکها زیان ده هستند و درعین 
ضرر برای کارمندانشان از جیب مردم دست به جیب می شوند 
وگرنه کیست که نداند بانک منابعش را از گردش مالی پولهای 
مردم تامین می کند.مساله پیگیری خرید مسکن توسط کارکنان 
بانکها کارزیاد سختی نیست بصورت رندوم میتوان تعدادی از 
کارکنان بانکها  مثلا دوبانــک » ... و ...« را انتخاب کرد که 
اتفاقا بانک های تخصصی هستند  و از منابع سرشار دولتی هم 
بهره مند می شوند ،با یک استعلام ساده از ثبت اسناد می توان 
دریافت چه املاکی  توسط خود کارمند ویا نزدیکانش  در چه 
بازه زمانی خریداری شده و زمان خرید را با تسهیلات دریافتی  
مطابقت داد.البته نمی توان از کارمند انتظارداشت که  تسهیلات 
دریافت نکند .هر انسانی در پی حداکثر کردن منافعش است 

مشکل به نظام پرداخت بانکهای کشور برمی گردد و بس.
در واقع مشکل اصلی به شیوه توزیع این تسهیلات و تولید 
نابرابری اجتماعی مربوط می شودو گرنه اگر بانک سود ده باشد 
و زیان عملکردش را با تجدید ارزیابی داراییهای ثابت در تراز 
مالی ســالانه جبران نکند نه مشکلی پیش می آید ونه حرف 

و حدیثی به وجود.
کوروش پرویزیان بد نیست به این سئوال هم پاسخ دهد که در 
تراز مالی سالانه بانکها،مطالبات بانک از کارکنانش دقیقا درکدام 

قسمت ترازنامه ثبت می شود؟
آیا ثبت حسابداری آن جز«مطاابات مشکوک الوصول« است 
یا در حســاب بستانکاری ،صندوق بانک سند می خورد؟ واگر 
صندوق بانک بستانکار است دقیقا چقدر ازاین مطالبات وصول و 

چقدرش نکول شده است.
رئیس کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی که خود 
مدیرعامل بانک پارسیان است؛ بهتر است به این سئوال هم 

پاسخ دهد که نگاه پدرانه بانکها به کارمندانشان چرا از قاطبه 
مردم دریغ می شود؟

وقتی بانک تسهیلات خرید مسکن با کارمزد قرض الحسنه 
ودوره بازپرداخــت بلند مدت به کارمند خودش می دهد مبلغ 
اقساط ماهانه کارمند با توجه به افزایش حقوق سالانه همیشه 
کمتر از نرم حقوق و دریافتی اش خواهد بود بنابراین کارمندی 
که به گفته پرویزیان ۱۵ میلیون دریافتی دارد میتواند چند فقره 
انواع تسهیلات بانکی بگیرد و مبلغ اقساطش هم زیر۹ میلیونن 

درماه باشد،باور ندارید؟!
همان دوبانک تخصصی را که گفتم بعنوان نمونه با همان 
شیوه که آوردم بررسی کنیدو ببینید مبلغ اقساط کارمند با وام 
دریافتی اش چه تناسبی دارد و همان تسهیلات و اقساط ماهانه 

اش را با پرونده یکی از مشتریان همان بانک قیاس نمایید.
رواج«تولید نابرابری«به معنای درست بودن این شیوه نیست.  
همانگونه که »کثرت«دلیلی بر«حقانیت«نیست در واقع این 
یادداشت در پی مذمت کارمندان بانک نیست بلکه شیوه تولید 
نابرابری و نقض غرض بانکها در رویکرد اقتصادی مورد نظر 

این یادداشت است.
بانک به لحاظ حقوقی امین و وکیل مردم در مدیریت منابعشان 
است آیا این شیوه توزیع و مدیریت منابع از مصادیق ماده۶۷۴ 

قانون مجازات اسلامی نیست؟
امیدوارم آماری واقعی از محل منابع پرداخت شده به کارمندان 
بانکها وجود داشته باشــد که دقیقا از کدام ردیفهای اعتباری 
و به تفکیک چه مبالغی وبا چه ســود یا کارمزدی و چه دوره 
بازپرداختی به کارکنان بانکها پرداخت شده است. بازی با آمار 
هنر نیست،مدیری هنرمنداست که میان آمارهای کاغذی اش با 

واقعیت کف جامعه تناسب محسوس وجوداشته باشد.«

 سود 31 میلیارد تومانی
 در بیمه سرمد

بیمه سرمد تا پایان اسفند ماه ۱۴۰۱، 
3۱ میلیارد تومان سود خالص محقق 
کرد در حالی که در دوره مشــابه قبل 
زیان 3۱5 میلیارد تومانی ساخته بود. 
به این ترتیب زیان انباشته با کاهش ۲ 
درصدی نسبت به پایان سال ۱۴۰۰ به 

۱53 میلیارد تومان رسید.
به گزارش روزنامه اقتصادی امروز، شرکت بیمه 
ســرمد از عملکرد خود در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ 

گزارش داد. این شرکت بیمه ای تا پایان اسفند ۳۱ میلیارد تومان سود خالص محقق کرد در حالی که 
در دوره مشابه قبل زیان ۳۱۵ میلیارد تومانی ساخته بود.به این ترتیب زیان انباشته با کاهش ۲ درصدی 
نسبت به پایان سال ۱۴۰۰ به ۱۵۳ میلیارد تومان رسید. مجموع بدهی های شرکت بر اساس اطلاعات 
ارائه شده در صورت وضعیت مالی ۳.۰۶۵ میلیارد تومان بوده و رشد ۳۲ درصدی نسبت به پایان سال 
۱۴۰۰ داشته است.ذخیره حق بیمه عاید نشده ۳۲ درصد از این رقم را در بر گرفته است. در سوی دیگر 
صورت وضعیت مالی نیز شاهد افزایش ۲۶ درصدی جمع درارایی ها به رقم ۳.۶۸۵ میلیارد تومان بودیم.

درآمد حق بیمه ناخالص در این دوره افزایش ۷۲ درصدی را نسبت به مقطع مشابه قبل به ثبت رساند. 
درآمدهای بیمه ای نیز افزایش ۹۳ درصدی را شاهد بود.هم چنین خسارت و مزایای پرداختی خالص 

شرکت رشد ۷۸ درصدی را در دوره یاد شده نسبت به دوره مشابه قبل تجربه کرد.

 دستورالعمل اخذ ضمانتنامه بانکی
 در سال 1403 ابلاغ شد

دستورالعمل جامع اصلاحی نحوه اخذ 
ضمانتنامه بانکــی در تمام رویه های 
گمرکی در ســال ۱۴۰3 ابلاغ شــد. 
به گزارش روزنامــه اقتصادی امروز، 
محمد رضوانی فــر رئیس کل گمرک 
ایران گمرک ایران در بخشــنامه ای، 
دستورالعمل جامع اصلاحی نحوه اخذ 
ضمنانت نامه بانکی در تمام رویه های 

گمرکی در سال ۱۴۰3 را ابلاغ کرد.
در این دســتورالعمل نحوه اخذ ضمانت نامه حقوق ورودی موضوع مــاده ۶ قانون امور گمرکی و 
مالیات بر ارزش افزوده جهت واحدهای تولیدی، بازرگانی و فعالان مجاز اقتصادی در سطوح مختلف 
و شرکت های تولیدی دانش بنیان و امکان پذیرش ضمانت نامه بانکی جهت مالیات بر ارزش افزوده 
جهت اظهارنامه های اظهار شده تا پایان مهرماه با سر رسید ۱۵ بهمن ۱۴۰۳ اعلام و پذیرش عوارض 

صادراتی منوط به اعلام نظر و استعلام از مراجع ذیربط شده است.
همچنین نحــوه اخذ ضمانت نامه بانکی در رویه هــای ورود موقت، ورود موقــت برای پردازش، 
کالاهای صادراتی مشــمول عــوارض، ترانزیت داخلــی، ترانزیت خارجــی، انبارهای اختصاصی، 
 ضمانــت نامه جهــت اخذ مابــه التفاوت، نحــوه اخذ تعهد ذیحســابی و ترخیص نســیه اعلام

 شده است.

 تصویب سود 70 تومانی برای 
هر سهم پرداخت الکترونیک پاسارگاد

در انتهای مجمــع پرداخت الکترونیک 
پاسارگاد با تصویب صورت های مالی به 
ازای هر ســهم ۷۰۰ ریال سود تقسیم 
شد. به گزارش روزنامه اقتصادی امروز، 
مجمع عمومی عادی ســالیانه شرکت 
پرداخت الکترونیک پاســارگاد با حضور 

۸۰.5۸درصدی سهامداران برگزار شد.
مهم ترین نکات مطرح شده در این جلسه به شرح 
زیر است:در سال مالی مورد گزارش، ۶۰هزار پایانه 

فروشگاهی جدید خریداری شده است.تکمیل زنجیره ارزش و سبد محصولات و ارائه خدمات BNPL به افراد 
خرد از طریق پلتفرم آوند و پی پاد از برنامه های شرکت در حوزه توسعه محصولات است.برنامه ریزی استراتژیک 
و سرمایه گذاری هدفمند برای ایجاد محل های کسب درآمد مستقل از شاپرک در دستور کار پی پاد است.تحقق 
سهم بازار ۷۰درصدی از کارتخوان های همیار از برنامه های بلندمدت شرکت است.تحقق درآمد غیر عملیاتی 
۱۵۰ میلیارد تومانی از برنامه های آتی پی پاد است.مدیران شرکت های PSP با بانک مرکزی و شاپرک در تعامل 
هستند که نرخ کارمزد را افزایش دهند و امیدواریم این اتفاق رخ دهد.پی پاد در نظر دارد فرصتی برای اضافه شدن 
محصولات پلتفرمی جدیدی به حوزه پرداخت ایجاد کند.مصوبات افزایش سرمایه انجام شده، اما گرفتن تأییدیه 
از بانک مرکزی طول کشید. در حال حاضر تأییدیه گرفته شده و در حال انجام اقدامات آن هستیم و در اولین 
فرصت ثبت می شود.در انتهای مجمع با تصویب صورت های مالی به ازای هر سهم ۷۰۰ ریال سود تقسیم شد.


